
»احمد کاوری« متولــد 1344 عراق 
اســت و فارغ التحصیل رشــته ادبیات 
نمایشــی. به همین دلیل از اولین فیلم 
ســینمایی اش به ارتبــاط موثر ادبیات 
و سینما روی خوش نشــان داده است. 
اولین فیلمش »نفوذی« را همراه مهدی 
فیوضی کارگردانی کرده و فیلم را براساس 
کتاب »حکایت زمستانی« به نویسندگی 
ســعید عاکف و به کمک داوود امیریان 
نوشته است. وی درباره اقتباس در سینما 
می گوید: ما آثار ادبی درخشانی داریم که 
قابلیت اقتباس شدن را دارند و فیلم سازان 
هم قطعا از آن ها اســتفاده می کنند اما 
تبدیل کردن آثار ادبی به فیلم شــرایط 

خودش را دارد که باید رعایت شود.
در این گفتگو با احمد کاوری، که در 
کارنامه حرفه ای اش اقتباس های بسیاری 
دارد درباره همین شــرایط و چالش ها 

صحبت کرده ایم که در ادامه می خوانید.

اقتباس بار محتوای فیلمنامه را
 بالا می برد

ایــن فیلمنامه نویس و کارگردان ســینما 
و تلویزیون که فیلم »نفــوذی« را با اقتباس از 
کتاب »حکایت زمستان« نوشته سعید عاکف و 
»خودزنی« را هم براساس رمان »دزد سگ ها« 
نوشته نجیب محفوظ ســاخته است می گوید: 
رکن اساســی یک اثر نمایشی، فیلمنامه است 

و معماری تمام عناصر بر اساس فیلمنامه شکل 
می گیرد. بــرای این که یــک فیلمنامه دارای 
ویژگی های قوی نمایشی باشد و بهره مند از آن 
بار لازم، و برای این که بتواند با مخاطبش ارتباط 
برقرار کند، حتما لازم است که یک فکر و ایده ای 
که بشود به آن اطمینان داشت، پشت آن نوشته  

وجود داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه آثار داستانی به لحاظ 
زمانی که نویسنده برای نگارش آن ها گذاشته و 
محتوای اثر بسیار قابل ملاحظه در تولید فیلم 
هستند می گوید: اقتباس معمولا آثاری را در بر 
می گیرد که در قالب رمان، داستان کوتاه و حتی 
بعضی وقت ها یک ســری کارهــای تحقیقاتی 
ارزشمند باشــند و چون این آثار، زاییده ذهن 

 رمان های جدید با دنیای مخاطب فاصله دارند
احمد کاوری:

پرونده ویژه

نویسندگانی که 
در قید حیات هستند، 
یا آثارشان را برای 
ساخت نمی دهند، یا 
اگر آثارشان را بدهند، 
باید حق اقتباس از 
آن ها خریداری شود. 
فیلم سازی هم که 
علاقمند به اثری 
مکتوب است، معمولا 
توانایی مالی ندارد
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